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вчена рада, що відбулася 28 квітня 2017 року в Сумському
національному аграрному університеті, стала непересічною
подією – святковою та урочистою, адже приурочена вона була
до 40-річчя нашого вишу. «нам є чим пишатися: за 40 років наш
університет пройшов доволі визначний шлях. І наразі серед
випускників СнаУ – представники всіх рівнів влади, видатні нау-
ковці, керівники великих підприємств, провідні фахівці агрохол-
дингів тощо», – зазначив у своїй промові голова вченої ради,
ректор володимир ладика, подякувавши всім факультетам, всім
структурам університету та відзначивши внесок кожного у роз-
будову СнаУ.

У свою чергу радник ректора, засновник нашого навчально-
го закладу і його перший ректор Іван Брюховецький висловив
захоплення тим, як продовжується розпочата ним та його спод-
вижниками справа, яким університет є наразі, та передав від
імені всіх ветеранів СнаУ слова щирої подяки за нещодавно
проведену зустріч. «Це було справжнє свято для всіх нас, адже
з багатьма ми не бачилися упродовж багатьох років, а тут, на
зустрічі, оживали
спогади, і ніби й не
було тих десятиліть»,
– зазначив Іван
Миколайович.

І головною поді-
єю порядку денного
стало нагородження
співробітників подя-
ками ректора.

За багаторічну
плідну працю, ваго-
мий внесок у роз-
виток університету
та з нагоди 40-
річчя СНАУ:

Курилу Миколі
Петровичу, д.ю.н.,
професору, першому
проректору;

Соколову Миколі Олександровичу, д.е.н., професору,
проректору з науково-педагогічної роботи та міжнародної діяль-
ності;

Брюховецькому Івану Миколайовичу, к.е.н., професору,
раднику ректора;

Жатову Олексію Гнатовичу, д.с.-г.н., професору, профе-
сору кафедри рослинництва;

Михайловій Любові Іванівні, д.е.н., професору, завідувачу
кафедри менеджменту ЗеД та євроінтеграції;

Строченко Наталії Іванівні, к.е.н., професору, декану
факультету економіки та менеджменту;

Калачевській Ларисі Іванівні, к.е.н., доценту, начальнику
відділу міжнародного співробітництва.

За багаторічну плідну працю, вагомий внесок у розви-
ток коледжів та з нагоди 40-річчя СНАУ:

Ечко Валентині Миколаївні, викладачу Роменського колед-

жу СнаУ;
Ромасенко Тетяні Вікторівні,

заступнику директора з навчальної робо-
ти Маловисторопського коледжу імені
П.С. Рибалка;

Гладушці Олександру Федоровичу,
методисту Глухівського агротехнічного
інституту імені С.а. Ковпака;

Вороніну Володимиру
Васильовичу, керівнику фізичного вихо-
вання Путивльського коледжу;

Бутенко Ларисі Григорівні, виклада-
чу коледжу СнаУ;

Уткіній Світлані Олександрівні, вик-
ладачу Охтирського коледжу.

За багаторічну плідну працю, про-
фесіоналізм в організації навчально-
методичної роботи та з нагоди 40-

річчя СНАУ:
Колодненко Наталії Володимирівні, заві-

дувачу навчального відділу;
Романовській Тетяні Іванівні, завідувачу

відділу бібліотеки;
Савченку Олександру Сергійовичу, к.т.н.,

доценту кафедри будівельних конструкцій;
Колеснику Миколі Анатолійовичу, поміч-

нику проректора з науково-педагогічної та
навчальної роботи.

За багаторічну плідну
працю, визначні здобутки у
науковій роботі та з нагоди
40-річчя СНАУ:

Улько Ларисі Григорівні,
д.вет.н., професору, завідува-
чу кафедри терапії;

Шестаковій Світлані
Олександрівні, к.ф.н., доцен-

ту, завідувачу кафедри державно-правових
дисциплін та українознавства;

Калініченку Дмитру Олексійовичу, аси-
стенту кафедри спеціальної зоотехнії.

За багаторічну плідну працю, вагомий
внесок у розвиток міжнародних відносин та
з нагоди 40-річчя СНАУ:

Мельнику Андрію Васильовичу, д.с.-г.н.,
професору, професору кафедри лісового та
садово-паркового господарства;

Кобжеву Олександру Михайловичу,
к.ф.н., доценту, завідувачу кафедри іноземних
мов;

Коноплянченку Євгену Владиславовичу,
к.т.н., доценту, доценту кафедри технічного
сервісу.

За багаторічну плідну працю, професіо-

налізм у роботі та з наго-
ди 40-річчя СНАУ:

Пилипенко Людмилі
Іванівні, провідному бух-
галтеру;

Березняк Світлані
Михайлівні, провідному
бухгалтеру;

Журбенко Наталії
Михайлівні, заступнику
головного бухгалтера;

Нагорній Олені
Володимирівні, провідно-
му бухгалтеру.

За багаторічну плідну
працю, розвиток матері-
ально-технічної бази та з
нагоди 40-річчя СНАУ:

Косогоровій Любові
Дмитрівні, коменданту навчального корпусу;

Маценко Валентині Василівні, молодшому науковому спів-
робітнику;

Свирид Аллі Олексіївні, завідувачу сектору озеленення;
Щербакову Олександру Івановичу, водію машино-трак-

торного парку;
Дроботу Миколі Олександровичу, електрику відділу

ГеСМ;
Янєвій Валентині Іванівні, завідувачу складу�

Святкова вчена рада на честь ювілею
Олена МОвчан
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Міжнародна науково-практична 
конференція 

«Сучасний аграрний менеджмент: 
теорія, методологія, практика»

ОРГАНІЗАТОР ЗАХОДУ - 
СУМСЬКИЙ НАЦІОНАЛЬНИЙ АГРАРНИЙ УНІВЕРСИТЕТ 

Співорганізатори:

Міністерство освіти і науки України
Міністерство аграрної політики та продовольства України
Національна академія аграрних наук України
Сумська обласна державна адміністрація
Університет прикладних наук Вайєнштефан-Тріздорф (Німеччина)
Варшавський університет природничих наук (Польща)
Білоруський державний економічний університет (Білорусь)
Університет сільського господарства в Кракові (Польща)
Гродненський державний аграрний університет, (Білорусь)
Словацький сільськогосподарський університет в Нітрі (Словаччина)
Вітебська державна академія ветеринарної медицини, (Білорусь)
Таджикський аграрний університет імені Шириншох Шотемур
(Таджикистан)
Чеський університет природничих наук у Празі (Чехія)
Університет природничих наук у Відні (Австрія)
Вірменський національний аграрний університет (Вірменія)

Тематичні напрями конференції:

1. Економіко-організаційні засади впровадження прогресивних біотех-
нологій в аграрному виробництві
2. Сталий розвиток сільських територій та територіальних громад
3. Економіка галузей агропромислового комплексу
4. Розвиток маркетингу та управління конкурентоспроможністю аграр-
них підприємств
5. Регулювання інноваційно-інвестиційного розвитку в умовах глобалі-
зації
6. Якість та безпечність харчування
7. Енергетика та інженерія: економіка та менеджмент
8. Біоекономіка
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Дуальна освіта: необхідність, продиктована часом
семінар

6 квітня 2017 року на базі Сумського націо-
нального аграрного університету  відбувся
семінар-навчання «впровадження системи
дуальної аграрної освіти у професійно-техніч-
них закладах Сумщини» для заступників дирек-
торів з навчально-виробничої роботи та викла-
дачів аграрних державних професійно-техніч-
них навчальних закладів Сумщини. Його учас-
никами стали представники ДПТнЗ Білопілля,
Конотопа, Синівки, Хотіні тощо. Своїм досвідом
із запровадження системи дуальної освіти у
своїх навчальних закладах поділилися пред-

ставники Сумського та Маловисторопського
коледжів СнаУ.

вітаючи учасників заходу, проректор з нау-
кової роботи Олександр Маслак відзначив, що
ми працюємо в одній системі і маємо спільне
завдання – підготувати професійні кадри для

аграрного сектору, який наразі
активно розвивається в Україні. Тож
сьогоднішній захід буде корисний
всім учасникам, впевнений
Олександр Миколайович.

Про інтегровану модель дуаль-
ного навчання за участі СнаУ, ПТнЗ
та агробізнесу говорила помічник
проректора з науково-педагогічної
та навчальної роботи ніна Мельник.
Зокрема вона відзначила, що
аграрна освіта й наука у світі мають
вже доволі давню історію: у
німеччині, наприклад, викладання
сільського господарства як дисцип-
ліни розпочалося ще у 1727 році у
Гаальському університеті. Та й
зараз нам є чому повчитися у наших
німецьких колег, адже и систему

дуальної освіти ми
запозичили у них.

а взагалі що ж
таке дуальна освіта?
До її основних ознак
належать такі, як
паралельне оволо-
діння «прикладною»
професією під час
отримання вищої
освіти; чергування
теорії і практики у
навчальному проце-
сі; співпраця внЗ з
п і д п р и є м с т в о м ;
оплата підприєм-
ства; фінансова
участь підприємства в організації практичної
фази навчання; хороші умови навчання тощо.

Різниця між традиційним шляхом отриман-
ня кваліфікаційного рівня «Бакалавр» у галузі
сільського господарства і дуальною системою
полягає у тому, що навчанню передує 12-15-
місячний період практичного набуття професій-
ної освіти. Практичне навчання відбувається на

одному з визнаних сільськогосподарських під-
приємств.

По закінченні пленарної частини семінару
його учасники оглянули навчальні лабораторії
інженерно-технологічного факультету та
факультету агротехнологій та природокористу-
вання�

Олена МОвчан

Ми працюємо в одній системі 
і маємо спільне завдання – підготувати
професійні кадри для аграрного сектору

За органічною 
продукцією майбутнє

VI Регіональний форум «Органічна Україна
Суми», що відбувся 18 квітня 2017 року в
Сумському національному аграрному універси-
теті, зібрав представників влади, фермерів, що
займаються органічним виробництвом, студен-
тів та викладачів СнаУ. «наші студенти можуть
стати міцним ядром органічного фермерства
на Сумщині, – впевнений ректор СнаУ
володимир ладика, – адже знання, отримані в
університеті, дозволяють започаткувати власну
справу і бути успішним підприємцем. а орга-
нічна продукція традиційно не втрачає високо-
го попиту у світі, і ця тенденція триватиме й
надалі». 

З ним погоджується і заступник голови
Сумської ОДа Микола Подопригора: «на сьо-
годні Сумщина у порівнянні з іншими регіонами
дещо відстає у питаннях органічного вироб-
ництва, але влада всіляко намагається підтри-
мати цей напрямок. Тож для тих, хто реально
прагне щось робити, наразі існує і державна
підтримка, і широке поле можливостей.
Головне – це бажання працювати».

Цікавим був виступ Олени Березовської –
президента ГС «Органічна Україна».
Громадська Спілка виробників органічних сер-
тифікованих продуктів «Органічна Україна»
була створена у 2012 році. Її ініціаторами стали
шість підприємств, що виробляли молоко,
бакалію, овочі, чай та олію. Однією з пріоритет-

них задач на перші роки визначили для себе
просування органіки через торгівельні мережі.
Зараз Спілка здійснює 17 напрямків діяльності
та об'єднує більше 30 органічних виробників,
ще близько 20 компаній виявляють бажання
вступити до об'єднання. 

Сама Олена вже більше 10 років займаєть-
ся органічним виробництвом, є співзасновни-
ком і провідним тренером «Органік Бізнес
Школи», засновником та керівником мобільно-
го органічного ресторану та має невеличке
фермерське господарство «Корогод», що спе-
ціалізується на птахівництві. Тож, маючи такий
великий досвід, вона орієнтується в усіх питан-
нях і проблемах виробників органічної продук-
ції в Україні. 

Упродовж семінару були розглянуті питан-
ня органічної сертифікації, порядку відшкоду-
вання коштів, особливостей впровадження
харчових систем. Своїм досвідом поділилися
фермери-практики, зокрема, директор ТОв
«Ромни Фудз» Дмитро Самофалов, випускник
СнаУ, успішний фермер, розповів про динамі-
ку розвитку та перспективи ягідної ферми.
Доцент кафедри рослинництва  володимир
Ільченко розповів про використання компосту в
органічному виробництві, а власник органічної
теплиці ОСГ «Марченко» андрій Марченко –
про органічні теплиці як прибутковий бізнес. 

Спікер та модератор заходу андрій
Мараховський, голова ГС «Органічна Україна
Північ», поділився досвідом стажування у
німеччині та розповів про стратегічний план
розвитку громади по збуту органічної продукції
та кооперацію з асоціацією органічних вироб-
ників Європи «Bioland».

Семінар пройшов у невимушеній демокра-
тичній атмосфері: учасники ставили спікерам
запитання, висловлювали свої думки та ділили-
ся власним досвідом�

Олена МОвчан

Племінна робота 
у центрі уваги

11 квітня 2017 року на базі Сумського
національного аграрного університету відбувся
семінар-навчання «Племінна робота – інстру-
мент доходності молочного скотарства». Його
учасниками стали керівники та спеціалісти
структурних підрозділів з питань агропроми-
слового розвитку районних державних адмі-
ністрацій, головні зоо-
техніки та зоотехніки-
селекціонери провідних
молочних та дослідних
господарств наанУ та
нДІ наанУ Сумської,
чернігівської та
Полтавської областей,
представники племінних
підприємств (станцій штучного осіменіння)
названих областей, постачальники генетичної
продукції, викладачі Сумського наУ,
науковці провідних наукових установ
наанУ, представники ліцензіатів
комп’ютерних програм управління ста-
дом тощо.

Учасників семінару привітали
заступник голови Сумської ОДа
Микола Подопригора, заступник ака-
деміка-секретаря відділення, член-
кореспондент наан України Остап
Жукорський, заступник директора
Інституту розведення і генетики наан
України Юрій Полупан, ректор СнаУ
володимир ладика.

Про співпрацю науки, бізнесу і
влади говорив у своєму виступі
Микола Подопригора. Саме у такому
поєднанні ми можемо досягти найбіль-
ших успіхів, – переконаний Микола
анатолійович. 

Про заходи, що вживаються національною
академією аграрних наук для розвитку вироб-
ництва молока в Україні, говорив
Остап Жукорський. Для цього існує
декілька шляхів, одним з яких є
нарощення до 2020 року чисельно-
сті поголів’я вРХ до 725 тисяч голів.
І основою розвитку тваринництва
України є і будуть саме вітчизняні
породи тварин. Тим більше, що результатом
удосконалення вітчизняних порід вРХ вже є
збільшення надоїв з 2941 до 5229 кг. Також
Остап Мирославович розповів про пілотний
проект наан «Сучасна організаційно-функціо-
нальна система селекції у тваринництві», в
якому наразі задіяні всі господарства академії.

Звісно, проблем у тваринництві багато, і
однією з них є залежність від імпортного гене-
тичного матеріалу. а вітчизняна селекційна

продукція не завжди є конкурентоздат-
ною.

Про переваги і недоліки племінного
скотарства, про ризики і застереження
говорив Юрій Полупан, заступник
директора Інституту розведення і гене-
тики наан України. Його доповідь була
зосереджена на напрямках підвищення
прибутковості молочного скотарства
завдяки зменшенню витрат і підвищен-
ню племінного потенціалу худоби. на
сьогодні продуктивність на 50% зале-
жить від селекційної роботи, і тільки на
30% – від годівлі. Племінна робота у
молочному скотарстві має бути ефек-
тивною і окупною, – переконаний Юрій
Павлович. а однією з найбільших про-
блем, на його думку, є відсутність

системної селекції для кожної породи.
З доповіддю «Формування бажаного типу

будови тіла високопродуктивної худоби у про-
цесі вирощування» виступив ректор Сумського
наУ, академік наан України володимир
ладика. Цікавою для присутніх була інформа-

ція, якою поділився
володимир Іванович,
про досвід голланд-
ських колег у цій
галузі. Запорукою
успішного вирощу-
вання має стати ство-
рення оптимальних
умов утримання та

годівлі телят буквально з перших годин після
народження.

Цікавими також стали доповіді аспіранта
Дмитра Калініченка «Програми управління ста-
дом та селекційною роботою у молочному ско-
тарстві» та заступника директора ТОв аФ
«Северинівська» анни Шкурат «Сигнали корів».

Про збереження біологічного різноманіття
великої рогатої худоби України (лебединської
та української бурої молочних порід) говорила
завідувач кафедри біохімії та біотехнології
лариса Бондарчук.

Завершився семінар виступами представ-
ників племпідприємств і господарств у форматі
відкритого мікрофону та підсумковою дискусі-
єю�

Олена МОвчан
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Зустріччю ветеранів розпочалося 21 квітня
2017 році в Сумському національному аграрно-
му університеті святкування 40-річчя нашого
навчального закладу. 

У його стінах зібралися ветерани – ті, хто
стояв біля витоків створення СнаУ. Знаковою
подія стала ще й тому, що саме 21 квітня –
день народження одного з основоположників,
першого ректора, професора Івана
Брюховецького. на честь 40-річчя СнаУ вете-
рани разом зі студентами заклали пам'ятний
сквер: було висаджено 20 саджанців липи топі-

арної форми, деревовидних півоній і гор-
тензій, вегели. всього ж в рамках акції до
ювілею вишу на його і без того прекрасній
території висаджено 40 видів декоративних
і плодових дерев і кущів.

а урочиста церемонія для ветеранів в
банкетному залі не залишила байдужим
нікого: зустрічі
колег, багато з яких
не бачили один
одного кілька років,
впізнавання, обійми,
розмови і маса
спільних спогадів…
Ці люди – жива істо-
рія університету: на
їхніх очах, їх зусил-

лями він створювався,
розвивався і зміцнював-
ся. вони пам'ятають ще
студентами багатьох з
тих, хто, закінчивши
виш, зараз обіймає
солідні посади, в тому
числі, і нинішнього рек-
тора СнаУ володимира ладику.

Інформація про те, чим зараз живе СнаУ, в
якому напрямку розвивається, які має досяг-

нення і плани, перемежову-
валася яскравими виступа-
ми художніх колективів
СнаУ. Родзинкою концерт-
ної програми став виступ
«ветеранів сцени» – випуск-
ників факультету суспільних

професій, що за
часів свого сту-
дентства були
учас никами ан -

самблю народного танцю «весна».
а одним з найбільш зворушливих моментів

свята стало привітання Івана Миколайовича

Брюховецького з днем народження. «Це дуже
приємно – провести свій день народження в
колі колег, серед друзів і однодумців» – зізна-
ється іменинник.

Так урочисто і хвилююче розпочалося свят-
кування 40-річчя СнаУ. але попереду ще безліч
цікавих подій і заходів. не пропустіть!�

У СНАУ зустрілися ветерани
СНАУ: 40 років розвитку

Олена МОвчан

народився Юліан андрійович 2 квітня 1932
року в м. новосибірську в сім’ї вчителів. Його
дитинство і юність пройшли в армавірі, де він
закінчив середню школу зі срібною медаллю. 

Після закінчення середньої школи Ю.а.
Злобін вступив до біолого-хімічного факультету
Московського педагогічного інституту ім.
леніна.  на той час там працювали видатні про-
фесори.  лекції з ботаніки
читали  П.О. Баранов, І.Г.
Серебряков, О.О. Уранов,
лекції з зоології – профе-
сори  М.С. Гіляров та С.П.
наумов. 

Після успішного закін-
чення інституту  Ю.а.
Злобін продовжив навчан-
ня в аспірантурі при
кафедрі ботаніки під
керівництвом О.О.
Уранова. Саме тоді оста-
точно сформувався інте-
рес Ю.а. Злобіна до
нового напрямку в біології
– популяційної ботаніки.
Тут був набутий високий
рівень професіоналізму,
яким відрізнялися всі учні
О.О. Уранова. У 1958 році
Ю.а. Злобін успішно захи-
стив кандидатську дисер-
тацію в Московському
державному університеті
ім. ломоносова.   

Після завершення  московського вишу,
працюючи у Тюменському педагогічному інсти-
туті, Ю.а. Злобін декілька років очолював проф-
ком інституту, був куратором студентських груп
та учасником товариства «Знання». За активну
наукову і педагогічну роботу у цей період він
нагороджений Почесною грамотою
Міністерства освіти СРСР. 

У 1962 році Ю.а. Злобіна вибрали на поса-
ду завідувача кафедри ботаніки і фізіології рос-
лин Марійського педагогічного інституту (м.
Йошкар-Ола), а в 1963 році - деканом факуль-
тету природознавства цього ж інституту.  на цій
посаді він успішно працював п’ять років, за які
було багато зроблено для розвитку факультету:
створена дослідна станція, побудований і вве-
дений в експлуатацію вегетаційний будиночок,
покращилася матеріальна база кафедр факуль-

тету. всі студенти факульте-
ту, які проходили практику з
ботаніки, щорічно на десять
днів виїжджали для знайом-
ства з флорою і рослинністю
південної частини країни в
міста Батумі, Сухумі, Сочі  до відомих ботаніч-
них садів і музеїв.

З 1968 по 1980 рік Ю.а. Злобін працює
завідувачем кафедри ботаніки, і протягом п’яти
років - деканом агрономічного факультету в
Ульянівському сільськогосподарському інститу-
ті. За цей період він виконав низку оригіналь-
них досліджень особливостей популяцій
бур’янів. активно продовжувались і досліджен-
ня лісових угрупувань зони Поволжжя. У сукуп-
ності цей великий науковий матеріал став
основою для захищеної Юліаном андрійовичем
у 1978 році в ленінградському державному уні-
верситеті докторської дисертації, в якій вперше
фітоценогенез лісових угрупувань розглядався
з позицій популяційної ботаніки. Роботу підтри-
мали провідні ботаніки Москви і ленінграду
Т.О. Работнов, в.І. василевич, в.С. Іпатов, І.Х.
Блюменталь. Позитивний  висновок про роботу
дали відомі вчені  Х.Х. Трасс і в.І. Мазінг.

У цей період зав’язалось наукове співробіт-
ництво Ю. а. Злобіна з уфімськими ботаніками
- професорами Б.М. Міркіним і л.Г. наумовою,
з якими видано в співавторстві декілька  книг та
статей, у тому числі корисний словник-довід-
ник  з агрофітоценології  та луківництва, у під-
готовці якого брав участь академік нан України
а.М. Гродзинський.

У 1980 році почався український етап
науково-педагогічної  діяльності Ю.а. Злобіна.
він був організатором кафедри ботаніки у
Сумському філіалі ХСГІ ім. в.в. Докучаєва, який
нині має статус Сумського національного
аграрного університету. Юліаном андрійовичем
була сформована Сумська група Українського
ботанічного товариства, розпочато вивчення
рослинності Північно-Східної України, відкрита
аспірантура зі спеціальності «Ботаніка». 

Протягом науково-педагогічної
діяльності в Сумському сільськогос-
подарському виші Ю.а. Злобін про-
водив велику організаційну роботу.
Маючи десятирічний досвід роботи
деканом і багаторічний досвід заві-
дувача кафедри, Ю.а. Злобін був
призначений на посаду проректора
з навчальної роботи, на якій і про-
працював 18 років. Як проректор він
зробив значний внесок у розвиток
вишу. Під керівництвом ректора І.М.
Брюховецького та при підтримці
колективу невеликий філіал
Харківського сільськогосподарсько-
го  інституту ім. в.в. Докучаєва
майже за десять років був послідов-
но перетворений у самостійний
сільськогосподарський інститут, а
згодом і в національний аграрний університет з
широким профілем підготовки спеціалістів.
Громадським визнанням заслуг Ю.а. Злобіна
щодо розвитку нового вишу було його нагород-
ження орденом «Дружби народів» і низкою
почесних грамот.

З 1980 по 2007 рік Ю.а. Злобін беззмінно
очолював кафедру ботаніки СнаУ. Під керів-
ництвом Юліана андрійовича на базі Сумського

наУ створено наукову школу популяційної еко-
логії рослин, яка працює над вивченням стану і
динаміки фітопопуляцій в екосистемах
Північного Сходу України за умов різного сту-
пеня та характеру антропогенного впливу,
створенням нових територій та об’єктів при-
родно-заповідного фонду, веденням кадастру
територій і об’єктів природно-заповідного
фонду. Під керівництвом професора Злобіна
захищено 14 кандидатських і 2 докторських
дисертації, остання – у 2016 р. Юліан
андрійович є автором декількох монографій з
популяційної біології рослин. Студенти вив-
чають базові біологічні дисципліни за підручни-
ками та монографіями Юліана андрійовича:
«Курс фізіології і біохімії рослин», «Загальна
екологія», «Популяционная экология растений:
современное состояние, точки роста»,

«Популяции редких видов растений: теоретиче-
ские основы и методика изучения». За авторст-
вом Злобіна Ю.а постійно виходять статті в
журналах наукометричних баз Scopus та Web of
Science.  

Колектив Сумського національного аграр-
ного університету вітає Юліана андрійовича з
85-річним ювілеєм та бажає міцного здоров’я,
довгих років життя і нових творчих успіхів!�

Юліан Злобін: видатна особистість
ювілей

Юліан Андрійович Злобін – без перебільшення, людина-легенда для Сумського національного
аграрного університету:  він – один з тих, хто працює в нашому університеті з 1980 року - прак-
тично від самого початку його заснування як Сумського філіалу Харківського сільськогоспо-
дарського інституту ім. В.В. Докучаєва у 1977 році. Причому, оскільки на той час у штатному
розкладі філіалу посада заступника директора з навчальної роботи передбачена не була, більше
10 років він обіймав цю посаду на громадських засадах, маючи основне місце роботи на кафед-
рі рослинництва агрономічного факультету. І навіть якщо у це зараз складно повірити, то є щира
правда.
Доктор біологічних наук, професор, заслужений діяч науки і техніки України, академік Нью-
Йоркської Академії наук, дійсний член Міжнародної Академії проблем людини в авіації і космо-
навтиці, почесний академік Міжнародної академії наук екології і безпеки життєдіяльності.
А ще – неймовірно допитлива людина, якою, власне, і має бути справжній вчений. Варто згада-
ти тільки, що, за словами самого ювіляра, його хобі – це комп’ютер. І він не просто впевнений
користувач, йому цікаво працювати з програмними продуктами, вдосконалювати, оптимізувати
та прискорювати їх. Як зізнається Юліан Андрійович, комп’ютерну справу він знає на рівні викла-
дача інформатики, а також самостійно пише програми, які йому потрібні.  Чи кожен з нас може
таким похвалитися?
А чи знали ви, що підручник з екології, написаний професором Злобіним у 90-х роках, став
переможцем конкурсу, обійшовши аналогічні творіння 26 претендентів, у тому числі й 2-х
канадських українців, і був надрукований за рахунок фонду Сороса? І дотепер ця книга лишаєть-
ся взірцем, і всі підручники з екології, написані після того іншими авторами, так чи інакше
будуються за структурою, запропонованою професором Злобіним.
Тож сьогоднішня наша розповідь – про життєвий, творчий та науковий шлях цієї непересічної
особистості, масштаб якої ми вже зараз можемо усвідомити.



4 ВІСНИК СУМСЬКОГО НАЦІОНАЛЬНОГО АГРАРНОГО УНІВЕРСИТЕТУ

«SNAU - Step-Up» об’єднав студентів Сумщини

форум

«аграрна освіта – це круто, престижно і
дуже актуально» – в цьому переконані учас-
ники Студентського форуму «SNAU – Step-
Up», що відбувся 25 квітня в Сумському
національному аграрному університеті.
Понад 150 студентів з усіх 6 структурних
підрозділів СнаУ – Мало висторопського,
Охтирського, Роменського, Путивльського
та Сумського коледжів, а також Глухівського
агротехнічного інституту, зібралися в стінах
університету, щоб не тільки поспілкуватися,
але й розширити свої горизонти, отримати
нові знання та враження.

Захід приурочений до знаменної для
університету події – 40-річчя від дня засну-
вання. Офіційним днем народження нашого
вишу є 29 квітня, адже саме цим днем дато-
ваний наказ про створення Сумського
філіалу Харківського сільськогосподарсько-
го інституту ім. в.в. Докучаєва, з якого,
власне, й розпочалася історія СнаУ.

Серед учасників – лідери студентського
самоврядування, а також ті, хто має досяг-
нення у науковій, навчальній, культурно-
масовій або громадській діяльності. Успіхи
кращих з них сьогодні були відзначені гра-
мотами, подяками ректора СнаУ та пода-
рунками.

найактивнішим представникам студент-
ського самоврядування коледжів СнаУ, які
своєю діяльністю підвищують позитивний
імідж не тільки свого коледжу, але всього
університету в цілому, ректор СнаУ
володимир ладика вручив подяки за сум-
лінне навчання, активну участь у громадсь-
кій діяльності, вагомий особистий внесок у
розвиток молодіжної політики та з нагоди
40-річного ювілею Сумського наУ:
владиславі Шелест, студентці
Маловисторопського коледжу імені
П.С.Рибалка СнаУ; наталії агафоновій, сту-
дентці Маловисторопського коледжу імені
П.С.Рибалка СнаУ; вікторії Загнойко, сту-
дентці Охтирського коледжу СнаУ; Світлані
Подвезько, студентці Охтирського коледжу
СнаУ; Ігорю Большаку, студенту
Роменського коледжу СнаУ; Ользі Пугач,
студентці Роменського коледжу СнаУ; Дар’ї
Мацак, студентці коледжу СнаУ; валерії
Кліментьєвій, студентці коледжу СнаУ;

наталії Янченко, студентці Глухівського
агротехнічного інституту імені С.а.Ковпака
СнаУ; василю Ситнику, студенту
Глухівського агротехнічного інституту імені
С.а. Ковпака СнаУ; Катерині Дворник, сту-
дентці Путивльського коледжу СнаУ;
Максиму Смирнову, студенту
Путивльського коледжу СнаУ.

Цікавими виявилися презентації
факультетів, підготовлені нашими студента-
ми. а майстер-класи, інтерактивні ігри, кон-
курси та вікторини, проведені на кожному з
фа культетів, доз волили ще більше дізнати-
ся про спеціальності, яким навчають у
СнаУ.

Заходи про довжилися у Молодіжно-
розважальному центрі, де проректор з нау-
ково-педагогічної та навчальної роботи
валерій Жмайлов коротко нагадав ключові
моменти розвитку СнаУ та вручив подяки
ректора за  сумлінне навчання,  активну
участь у громадській діяльності, значний
внесок у створенні позитивного іміджу уні-
верситету та з нагоди 40-річного ювілею
Сумського наУ студентам будівельного
факультету Олександру Гримайлу, Тетяні
Заводчик, Богдану Беліченку, Павлу
амеліну; студентам факультету економіки і
менеджменту Самюелю чібве, анні
Проценко; студентам факультету харчових
технологій любові Канівець, Юлії Салій,
анастасії Планіді; сту-
дентці факультету агро-
технологій та природоко-
ристування Тетяні Терех;
студентам факультету
ветеринарної медицини
Ксенії Гринько, Олені
Павучек, Дар’ї Кривулі;
студентці інженерно-тех-
нологічного факультету
Яні Могиліній; студентам
біолого-технологічного
факультету вікторії
Бехало,  Софії Свисенко;
студентці юридичного
факультету Юлії Карпик. 

За успіхи у навчанні,
високі результати у нау-
ковій діяльності та з наго-

ди 40-річного ювілею Сумського наУ подя-
ки ректора були вручені Інні Журбі, студент-
ці  біолого-технологічного факультету;
Сергію нелюбіну, студенту інженерно-тех-
нологічного факультету; Ірині Пунько, сту-
дентці факультету ветеринарної медицини;
Ірині Захарченко, студентці факультету
агротехнологій та природокористування;
Тетяні Синенко, студентці факультету хар-
чових технологій; володимиру лисенку,
студенту  факультету економіки і менедж-
менту; Інні Федорович, студентці юридич-
ного факультету; людмилі Журбі, студентці
факультету ветеринарної медицини. 

За активну участь у громадській, спор-
тивній діяльності, підвищення іміджу універ-
ситету та з нагоди 40-річного ювілею
Сумського наУ подяки ректора отримали
Юлія назаренко, студентка факультету
агротехнологій та природокористування,
віталій Карась, студент інженерно-техноло-
гічного факультету, та Максим Березін, сту-
дент юридичного факультету.

на завершення відбувся концерт, учас-
никами якого стали колективи та солісти
художньої самодіяльності університету.

За словами організаторів, головною
метою заходу є зміцнення зв'язків між уні-
верситетом і коледжами, об'єднання сту-
дентської молоді в єдину дружну студент-
ську сім'ю СнаУ�

Олена МОвчан

Агродебати:
ігри інтелектуалів

педагогічні технології

У рамках ХІХ Зльоту студентських лідерів
аграрної освіти 19 квітня 2017 року в
Сумському національному аграрному універ-
ситеті був проведений перший етап агродеба-
тів. 8 команд, по одній від кожного факультету,
до складу яких входили 3
учасники – студенти та аспі-
ранти, розподілилися на
стверджуючі та заперечуючі
для обговорення аграрно-
політичних тем. Стверджуюча
команда захищала задану
тему, а заперечуюча спро-
стовувала. За результатами
проведення дебатів проводилася оцінка
команд з боку журі та слухачів із залу.

Що ж взагалі таке аграрно-політичні деба-
ти? Це ефективна педагогічна технологія,
покликана сприяти розвитку логічного і кри-
тичного мислення, комунікативної культури та
навичок публічного виступу. Участь у дебатах
дає можливість молодим фахівцям розвинути

вміння працювати в команді, вибирати відпо-
відних партнерів, концентруватися на суті про-
блеми і відстоювати свою точку зору щодо
важливих для України аграрно-політичних
питань.

Організатором дебатів виступив науково-
методичний центр «агроосвіта» за методичної
підтримки з боку проекту «німецько-українсь-

кий агрополітичний діалог» (аПД). Участь у
дебатах беруть всі аграрні навчальні заклади
України. Перший етап, проведений на базі
кожного навчального закладу, дозволить
визначити команду-переможця у внЗ, яка

потім візьме
участь у фінально-
му етапі на базі
національного уні-
верситету біоре-
сурсів та приро-
докористування
України.

За якими ж
критеріями оцінювалися дебати? Перш за все,
це обізнаність учасників у проблемах, розкрит-
тя теми дебатів (всебічний аналіз проблеми та
перерахування її важливих складових), наве-
дення достовірних і відповідних аргументів,
вміння логічно і послідовно відстоювати власну
думку, командна робота і її злагодженість
тощо.

Для визначення абсолют-
ного переможця дебатів журі
керувалося такими критеріями,
як культура ведення дебатів,
грамотна мова і ораторське
мистецтво, оперативне вико-
ристання аргументів опонентів
у своєму виступі.

Якщо говорити про теми,
то вони були такими: «Зняття мораторію на
продаж земель сільськогосподарського при-
значення – введення вільного ринку землі»,
«Скасування спеціального режиму оподатку-
вання для сільськогосподарських товарови-
робників (4 група) та застосування загальної
системи оподаткування з податку на додану
вартість (ПДв)», «Дозвіл на використання ген-

номодифікованих продуктів (ГМО-про-
дуктів) у виробництві продуктів харчу-
вання для населення і кормів для тва-
рин як гарантія продовольчої безпеки
України» та «Підтримка розвитку сімей-
них фермерських господарств – скоро-
чення впливу великих аграрних підпри-
ємств/агрохолдингів».

У результаті І місце розділили між
собою команди  факультету економіки і
менеджменту та біолого-технологічного
факультету, ІІ місце виборола команда
юридичного факультету. Що ж стосу-
ється абсолютного переможця, то ним
стала студентка факультету ветеринар-
ної медицини людмила Журба, яка й
буде представляти наш університет на
фінальному етапі у Києві�

Олена МОвчан

Участь у дебатах 
дає можливість молодим

фахівцям розвинути вміння
працювати в команді

Переможці студентських 
наукових конкурсів

наука

Вітаємо студентів Сумського національ-
ного аграрного університету – переможців
конкурсів студентських наукових робіт! Їх
роботи отримали позитивні оцінки журі та
призові місця.

І місце:
Інна Федорович, юридичний факультет,

тема роботи: «Подолання цифрової нерівності в
Україні: організаційно-правове забезпечення
доступу до публічної інформації».

ІІ місце:
наталія Сокоренко, юридичний

факультет, тема роботи: «Правовий
режим бюджетів обєднаних територі-
альних громад»;

Юлія Пипа, факультет економіки і
менеджменту, тема роботи:
«вдосконалення інформаційно-моні-
торингового забезпечення установи
(на прикладі Сектору нагляду за
учасниками ринку цінних паперів
Східного територіального управління
національної комісії з цінних паперів
та фондового ринку)»;

любов Дахно, факультет економі-
ки і менеджменту, тема роботи:
«Грантова підтримка як інструмент
активізації розвитку сільських тери-
торіальних громад»;

володимир лисенко, людмила
Полозун, факультет економіки і
менеджменту.

ІІІ місце:
Олександра Рубін, Ірина Захарченко,

факультет агротехнологій та природокористу-

вання, тема роботи: «вплив екологічних елемен-
тів технології вирощування соняшнику на склад
ризосферної мікробіоти та врожай»; 

Інна Журба, біолого-технологічний факуль-
тет, тема роботи: «вплив технологічних показ-
ників на інтенсивність росту і забійні якості сви-
ней»;

Олексій Дегтярьов, факультет агротехноло-
гій та природокористування, тема роботи:
«ефективність зрошення картоплі в умовах пів-
нічно-східного лісостепу України»;

Євген артамонов, інженерно-техно-
логічний факультет;

Тетяна Синенко,  Ірина легеза,
факультет харчових технологій, тема
роботи: «Дослідження фізико-хімічних
властивостей молочної сироватки з
Богодухівського молокозаводу»;

Тетяна Савінова, факультет економі-
ки і менеджменту;

Юрій лаврик, Карина Мачула,
факультет економіки і менеджменту,
тема роботи: «Сучасний стан та шляхи
вдосконалення управління прибутком
аграрних підприємств»;

Максим Панасовський, факультет
економіки і менеджменту, тема роботи:
«Удосконалення управління мотивацією

праці найманих праців-
ників»;

андрій Дере -
в'янченко, інженерно-
технологічний факуль-
тет, тема роботи:
«Дослідження деяких
теплофізичних парамет-
рів інфрачервоного
випромінювання при
мікронізації бобів сої»;

Єгор Шумило, інже-
нерно-технолог ічний
факультет, тема роботи:
«вдосконалення техно-
логічної підготовки
виробництва на базі
модульної технології в
умовах ваТ СМнвО ім.
Фрунзе»;

Ірина Пунько,
факультет ветеринарної
медицини, тема роботи:
«Порівняльна ефектив-
ність різних методів
лікування за гнійно-нек-

ротичних виразок і ділянці пальця у великої
рогатої худоби»�
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І місце розділили між собою 
команди  факультету економіки 
і менеджменту 
та біолого-технологічного факультету

Команда 
«Southern Africa» – 

володар кубка

спорт

19-20 квітня 2017 року у Сумському наУ відбувся тра-
диційний кубок СнаУ з футзалу серед команд іноземних
студентів. Така подія відбувається у стінах нашого вишу
вже 4-й рік поспіль і незмінно викликає ажіотаж. Цього
разу почесний приз виборювали 7 команд:

• чарджов та лебап – Туркменістан
• Карабах – азербайджан
• Діярбакир і Мезопотамія – Туреччина
• Southern Africa та Western Africa – країни африки.
Команди були поділені за групами. 19 квітня відбулися

матчі групового етапу. За їх результатами до полуфіналу
вийшли команды Діярбакир, лебап, Southern Africa та
Western Africa.

У 2й ігровий день команди зіграли два полуфинали та
фінал. За їх результатами:

• III  місце - Діярбакир
• II місце – Western Africa
• I місце – Southern Africa, яка і стала володарем кубка

СнаУ серед іноземних студентів. 
Також були виявлені переможці  в індивідуальних номі-

націях:
• найкращий бомбардир турниру – Сарикурт Мехмет

Доган (Мезопотамія)
• найкращий воротар – Тор ноар  Кваме (Western

Africa)
• найкращий гравець –  Минтах Френк (Southern

Africa)
По закінченні змагань проректор з науково-педагогіч-

ної роботи та міжнародної діяльності Микола Соколов
нагородив усі команди спортсменів подарунками та гра-
мотами за участь у турнірі. 

найкращі гравці отримали цінні призи, а команда-
переможець – кубок та медалі за зайняте І місце�
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Міс СНАУ:
феєрія краси

конкурс

напевне, не легко довелося
5 квітня членам журі конкурсу
«Міс СнаУ – 2017», адже серед 8
чарівних, талановитих і творчих
дівчат їм все ж таки треба було
обрати ту, хто упродовж року
носитиме титул «Міс СнаУ» і
стане обличчям університету.
Цей конкурс, що є для універси-
тету щорічним, завжди вигідно
вирізняється яскравістю шоу,
високим рівнем проведення та
креативним підходом. Цього
року він відбувся у стилі
«Голівуд»: кожна з учасниць
намагалася переконати журі і
глядачів у залі, що саме вона –
найяскравіша зірка СнаУ.

Яскраве світло софітів,
повний аншлаг у залі, розкішні
вечірні сукні, вишукані голлі-
вудські зачіски і, найголовніше, –
феєрверк краси та талантів,
нагороджених бурхливими
оплесками і глядацькою підтрим-
кою – такою була атмосфера цього
вечора. Учасниці у повній мірі проде-
монстрували свої таланти: запальні
танці від представниць факультетів
агротехнологій та природокористу-
вання, економіки і менеджменту, а
також юридичного та інженерно-тех-
нологічного факультетів просто
«підірвали» зал. ліричні пісні у вико-
нанні іноземної студентки, а також
учасниці від факультету ветеринарної
медицини нікого не залишили байду-
жими, так само, як і картина, прямо
на сцені намальована представни-
цею біолого-технологічного факуль-
тету. Ціле шоу влаштувала на сцені
учасниця від факультету харчових
технологій, продемонструвавши
власноруч створену за своїми ж ескі-
зами колекцію одягу.

Яскраве видовищне шоу зібрало
повний зал вболівальників, програма
була цікавою, а виступи дівчат – феє-
ричними. Зрозуміло, що подібні захо-
ди стають вдалими тоді, коли їм
передує тривала підготовка. Ось і
наші красуні упродовж місяця готува-
лися, а допомагали їм у цьому дві
чарівні дівчини – Юля Опанасенко та
лєра Шубіна – зірки ансамблю сучас-
ного бального танцю «Свей». Тож
саме вони й розповіли нам про те, як
тривала підготовка, та розкрили
деякі закулісні секрети конкурсу:)

Редакція: У чому полягала
ваша місія у підготовці конкурсу?
Які перед вами стояли завдання?

Юля і Лєра: наше завдання
полягало в тому, щоб підготувати для
дівчаток 4 виходи (дефіле). Оскільки
дефіле - це не тільки ефектні проход-
ки, а й хореографічні блоки, то ми

повинні були зробити так, щоб кожна
дівчинка навчилася правильно і з
упевненістю продемонструвати себе

на сцені. Ми намагалися робити таку
хореографію, яка була б доступною
як для дівчаток, які займалися танця-
ми, так і для тих, хто ніколи не був з
цим пов'язаний професійно.

З тієї причини, що наші тренуван-
ня проходили прак-
тично кожен день, і
з дівчатками ми
проводили набагато
більше часу, ніж інші
організатори кон-
курсу, то безпосе-

редньо деякі організаційні питання
так само вирішувалися по ходу тре-
нувань.

Ред.: Чому саме вам довірили
цим займатися?

Юля: Ми вже не вперше беремо
участь у постановці дефіле для Міс.
Так само плюсом є те, що свого часу,

у 2012 році, я теж була на місці
конкурсанток, пройшла через все
це і виборола титули «Міс
артистичність» та «віце-міс
СнаУ». а отже, маючи такий
досвід,  можу порадити або підка-
зати дівчаткам, на що варто звер-
нути увагу у тій чи іншій ситуації.

Лєра: Одним з ключових фак-
торів є й наша хореографічна під-
готовка, яка допомагає нам при-
думати й поставити яскраві тан-
цювальні вставки і зробити дефіле
таким, щоб воно було цікавим і
виграшно виглядало на сцені.

Ред.: Як конкретно готува-
лися учасниці, чим ви займали-
ся під час репетицій? Як часто
були репетиції? Чи виділявся
хтось вже на етапі підготовки?

Ю. і Л.: Протягом тренувань
дівчата вчили різні постановки й
розведення у дефіле, а також тан-
цювальні шматочки, які в подаль-
шому використовувалися у поста-

новках. Репетиції проходили щоден-
но, за винятком вихідних, іноді
зустрічалися й у суботу. 

нам приємно відзначити, як з
кожним днем, на кожному етапі під-
готовки дівчата все більше і більше
розкривалися,  а сказати, хто ж най-
більше виділявся, неможливо, оскіль-
ки кожна учасниця має свою родзин-
ку!

Ред.: На вашу думку, що най-
головніше для учасниць у таких
конкурсах? Що може гарантувати
успіх? (якісь певні риси характеру,
особливості зовнішності,
наявність таланту, кмітливість і
т.п.) 

Ю. і Л.: У першу чергу дівчина
повинна бути впевненою в собі
(насолоджуватися перебуванням на
сцені і увагою глядачів). Так само
вона повинна бути привабливою
зовні, кмітливою й талановитою. а
ще дуже важливо, щоб поруч були

рідні люди і хороша група підтримки
у залі.

Ред.: Що цікавого відбувалося
під час репетицій? 

Ю. і Л.: Особливістю було те, що
деякі дівчатка дуже своєрідно чують
музику і не завжди можуть відчувати
ритм, тож виникали кумедні ситуації.
а якби ви бачили наше спілкування з
іноземною студенткою! Справа в

тому, що наша англійська is not very
well, а її російська десь приблизно

теж на такому рівні. Тож,
коли поруч не було тих,
хто міг нам допомогти, в
хід йшла вже мова жестів
(сміються)

Ред.: Легко чи
складно вам було пра-
цювати з дівчатами?

Ю. і Л.: З дівчатками
нам було дуже легко й
комфортно у спілкуванні,
ми намагалися знайти
спільну мову з кожною
учасницею, і щиро споді-
ваємося, що нам це вда-
лося.

Ред.: Коротенька
характеристика кожної
учасниці, її найяскраві-
ша риса, талант чи
особливість, що виріз-
няє її з-поміж інших.

Ю. і Л.: Мелбар
Сібанда – дуже артистич-
на і усміхнена на трену-
ваннях; любов Канівець –
весела й креативна дів-
чина; валерія Дубова –
спокійна зовні, але
нестримна всередині;
анна Проценко – творча
й цілеспрямована;

Марина Семенюта – дуже мила, але
має внутрішній стрижень; Юлія
Подоляка – відповідальна й старан-
на; Юлія Кравченко – енергійна і
пунктуальна; Яна Могиліна – ніжна й
тендітна.

ну, а кому ж дісталася корона
переможниці, і які номінації виборола
кожна з учасниць? 

Міс Посмішка – Юлія Подоляка

(юридичний факультет)
Міс енергійність – анна Проценко

(факультет економіки і менеджменту)
Міс ніжність – Яна Могиліна

(інженерно-технологічний факультет)
Міс артистичність – Юлія

Кравченко (факультет ветеринарної
медицини)

Міс Оригінальність – Марина
Семенюта (біолого-технологічний
факультет)

Міс Індивідуальність – Мелбар
Сібанда (представниця іноземних
студентів)

Міс ерудиція – валерія Дубова
(факультет агротехнологій та приро-
докористування)

Міс витонченість – любов
Канівець (факультет харчових техно-
логій)

Міс Інтернет-улюблениця – анна
Проценко

Міс Фото – любов Канівець
Міс Глядацьких симпатій –

Марина Семенюта
ІІ віце-Міс – валерія Дубова
І віце-Міс – любов Канівець
Міс СнаУ-2017 – анна Проценко.
За рішенням журі, на обласному

конкурсі СтудМіс-2017 Сумський
національний аграрний університет
представлятимуть анна Проценко та
Марина Семенюта�

Олена МОвчан
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ІІ Віце-Міс – Валерія Дубова
І Віце-Міс – Любов Канівець
Міс СНАУ-2017 – Анна Проценко

Юля Опанасенко та Лєра Шубіна
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Школярі довели, що знають історію
олімпіада

12 квітня 2017 року в
Сумському національному аграр-
ному університеті була проведена
ХІІ Мультимедійна олімпіада з істо-
рії серед учнів шкіл м. Суми. Такий
захід проводиться щорічно, почи-
наючи з 2008 року, і за 12 прове-
дених сезонів у ньому взяли участь
близько 1800 сумських школярів. а
запроваджена ця олімпіада була
ще у 2002 році з ініціативи вчителя
історії Сумської ЗОШ №6
валентина власова, який наразі

працює в Сумському наУ, за підт-
римки факультету довузівської під-

готовки СнаУ та Сумського місько-
го відділу освіти.

За сценарієм проведення олім-
піади, у ній беруть участь команди
від кожної школи (4-5 учасників),
змагаючись в інтелектуальному
конкурсі. на екран транслюються
питання з історії, відповіді зано-
сяться у бланки-матриці, які пере-
віряються підготовленими волон-
терами. Конкурс складається з
декількох уроків (питання певної
історичної тематики). вже склала-
ся традиція, що один з уроків про-
водить голова Сумської ОДа
Микола Клочко, випускник історич-
ного факультету СДПУ ім. а.С.
Макаренка.

Цьогоріч участь в олімпіаді
взяли учні 24 шкіл нашого міста.
Упродовж олімпіади було проведе-
но 5 уроків і один бліц-турнір з

моментальними відповідями й
солодкими призами. Тематика уро-
ків була такою: «Історія Сумщини»,
«Її величність Культура»,
«ЗнО – це може бути
цікаво!», «Особистість в
історії – локомотив або
піщинка на вітрі?» та
«Карти знають все і про
всіх!»

Організатори зазна-
чають, що проведення подібних
заходів стимулює школярів до
більш глибокого вивчення історії,
причому, як історії рідного краю,
так і світової. адже недаремно ска-
зано, що людина, яка не знає
свого минулого, не має майбутнь-
ого. 

ну, а переможцем у цьому році
стала команда школи №7. Хоча, як
стверджує один відомий вислів (і

про це, до речі, йшлося в одному з
питань на олімпіаді), головне – це
не перемога, а участь. І це саме
такий випадок, адже учасники
олімпіади, незалежно від того,
стали вони переможцями, чи ні,
дійсно поглибили свої знання з
історії і дізналися багато цікавого�

Проведення подібних заходів
стимулює школярів 
до більш глибокого 

вивчення історії

Упродовж олімпіади
було проведено 
5 уроків 
і один бліц-турнір

Олена МОвчан

Золотий дощ і сакури 
для відвідувачів виставки

виставка

8 квітня 2017 року  сумчани і гості
нашого міста мали нагоду відвідати
весняну виставку-ярмарок, що відбу-
лася у Сумському національному
аграрному університеті за сприяння
Департаменту агропромислового роз-
витку Сумської обласної державної
адміністрації.

Цього разу відвідувачам ярмарку
пропонувалися саджанці плодовоягід-
них та декоративних рослин, високоя-
кісний насіннєвий матеріал, добрива,
засоби захисту сільськогосподарських
рослин, посадковий матеріал картоплі,
насіння трав, овочевих культур та квітів
– тобто те, що найбільше цікавить
зараз дбайливих господарів. адже
весна – це час оновлення, коли так
хочеться упорядкувати свою садибу,
прикрасити територію зеленими
насадженнями, і бути при цьому впев-

неними, що купуєш дійсно сортову
рослину. 

а саджанці, вирощені умілими
руками фахівців-агрономів СнаУ, саме
такими і є. ну де ще пересічний сумча-
нин може без проблем придбати гінкго
дволопатеве, туї, самшит вічнозеле-
ний, золотий дощ, піон деревоподіб-

ний, катальпу бігнонієподібну,
вербу Матсуда (форма звиви-
ста), каштан м'ясочервоний,
барбарис Тунберга, церціс,
сакуру тощо… навіть більшість

назв нам незнайома! а ця екзотична
краса тепер прикрашатиме садиби і
дачі сумських любителів природи. але,
крім рослин незвичних, агрономи уні-
верситету пропонували також саджанці
малини, смородини, яблунь, груш,
черешень, так само, як і високоякісний
насіннєвий матеріал картоплі сортів,
створених картоплярами СнаУ.

варто відзначити, що на ярмарку
можна було придбати продукцію не
тільки для садівництва, а й до столу. Як
завжди, великою популярністю кори-

стувалися м’ясо, риба, м’ясо-ковбасні,
хлібобулочні й кондитерські вироби,
різноманітні сири від виробників
Сумщини, а також смачний високоякіс-
ний мед з університетської пасіки.
люди вже приходять до розуміння
того, що фермерська продукція,
вироблена невеликими партіями, без
додавання будь-яких шкідливих домі-
шок, є екологічною і справді дуже
смачною.

Тож навіть прохолодна погода не
зіпсувала святкового настрою і вдало-
го шопінгу відвідувачам виставки.
Спілкуючись з нами, вони висловлюва-
ли впевненість у тому, що такі ярмарки
триватимуть і надалі, адже це зручно,
вигідно і доступно сумчанам і гостям
нашого міста�

З питань придбання садивного
матеріалу можна звертатися 

до Романа Ярощука, 
доцента кафедри лісового та

садово-паркового господарства,
за тел. 0664501914.

Олена МОвчан

Фермерська продукція 
є екологічною і дуже смачною
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На конкурсі «StudDance» 
перемогла команда СНАУ

подія

Головний танцювальний конкурс області
серед студентства був проведений 12 квітня
2017 року  у легкоатлетичному манежі СумДУ.
Традиційно він пройшов за підтримки управлін-
ня молоді та спорту Сумської ОДа та
Сумського міського центру дозвілля молоді. 

Цього року учас-
никами стали 6
команд – три універ-
ситетських (СнаУ,
СДУ, СДПУ ім. а.С.
Макаренка) та три
команди коледжів
(Сумський будівель-
ний коледж,
Сумський машинобу-
дівний коледж та
Сумський коледж
харчової промисло-
вості).

Темою цьогоріч-
ного конкурсу стала
благодійність в рам-
ках акції «Серце до
серця», і в постанов-
ках всіх команд так чи
інакше прозвучала
саме ця тема. Тож не
дивно, що всі 6
виступів були яскра-

вими та емоційними. У
результаті кожна з
команд стала кращою в
одній з номінацій: 

«найритм і чн іший
виступ» – СДПУ ім. а.С.
Макаренка;

«найемоційніші учас-
ники» – Сумський буді-
вельний коледж;

«найенер г і й н іша
команда» – СДУ;

« н а й д р у ж н і ш и й
навчальний заклад» –
СнаУ;

«найсинхронн іша
хореографія» –
Сумський машинобудів-
ний коледж;

«найоригінальніша
постановка» – Сумський
коледж харчової проми-
словості.

абсолютним переможцем цього року серед
коледжів журі визнало Сумський будівельний
коледж. 

Ну, а найприємніша новина – це пере-
мога Сумського національного аграрного

університету серед вишів!!!
вітаємо нашу команду! Ми

пишаємося вами, наші дорогі сту-
денти, ви – найкращі!
Сподіваємося, що наша активна
підтримка упродовж конкурсу
додала вам сил, емоцій та праг-
нення до перемоги!

Ця подія стала вели-
кою радістю для всього
нашого університету. І
не можна сказати, що
неочікуваною: півтора
місяці інтенсивної підго-
товки, неймовірний
труд, фонтани ідей, хви-
лювання – інколи навіть
на межі розпачу…
Костюми і реквізит, що
готувалися в останню
хвилину підручними
засобами… але наша
команда, подолавши всі
складнощі та негаразди,
змогла перед виступом
сконцентруватися і здо-
була-таки довгоочікува-
ну перемогу!

Тож саме цьому була при-
свячена зустріч ректора СнаУ
володимира ладики з організа-
торами та учасниками універси-
тетської команди, під час якої
студенти поділилися історіями
про те, як же ж вони готувалися
до конкурсу і що відчували, три-
маючи в руках Кубок перемож-
ців. 

«ви вкотре підтвердили, що
студенти Сумського національ-
ного аграрного університету –
креативні, завзяті, дружні й
талановиті, - підкреслив

володимир Іванович. –
Тим більше, що про те ж
говорить і номінація, якої
у цьому році удостоїлася
наша команда, -
«найдружніший навчаль-
ний заклад», а також
перемога у конкурсі на
кращу команду підтрим-

ки». Окрему подяку ректор висловив студент-
кам Дар’ї Кривулі, Юлії Опанасенко та випуск-
ниці альоні Товкус, які займалися всіма органі-
заційними питаннями і постановкою номеру. а
наскільки це титанічний труд, може уявити тіль-
ки той, хто хоч раз намагався не тільки зібрати
в одному місці та організувати велику кількість
людей, а ще й добитися від них чіткості ліній та
синхронності рухів.

У свою чергу студентський ректор Дар’я
Кривуля подякувала всім учасникам конкурсу і
висловила впевненість, що й надалі студенти
діятимуть так же дружно і злагоджено, бо саме
в цьому запорука наших подальших перемог�

Наша команда, подолавши 
всі складнощі та негаразди, 
змогла перед виступом 
сконцентруватися і здобула-таки
довгоочікувану перемогу!

Студенти Сумського національного 
аграрного університету – креативні,

завзяті, дружні й талановиті

людина з шармом… Що ми зазвичай вкла-
даємо у це поняття? Звісно, що кожен – щось
своє, але для дівчат та хлопців,
що займаються в ансамблі
сучасного танцю «Шарм»
Сумського національного аграр-
ного університету, ця фраза
означає перш за все їх прина-
лежність до наймолодшого, але
вже такого досвідченого, яскра-
вого та сучасного хореографіч-
ного колективу. Створений у
2002 році хореографом
Єлизаветою Татарченко, колек-
тив наразі святкує 15-річний
ювілей. Тож саме цій даті був
присвячений ювілейний звітний
концерт, що відбувся 11 квітня
2017 року у залі СумДУ.

Розпочався він доволі ціка-
вим творчим експериментом:
танцюристи на сцені представи-
ли яскравий хореографічний міні-спектакль –
танцювальний перфоменс. Як відзначили члени
обласної оглядової комісії з присвоєння та
підтвердження почесних звань «Зразковий

художній колектив» та «народний художній
колектив», саме «Шарм» з усіх творчих ама-

торських колективів сучасно-
го танцю нашого міста впер-
ше зважився на такий експе-
римент. І він виявився вда-

лим: яскраві
емоції танцюри-
стів на сцені не
залишили бай-
дужим нікого.

Концертна
програма скла-
далася як з

нових номерів, так і з тих,
що вже давно полюбилися
глядачам: запальне диско
«Урок танців», ніжні, роман-
тичні «ляльки», енергійний
«Рок-н-рол», веселий
«Канкан»… а ще горді
іспанські «Синьорити»,
африканський «Тотем»,
українські «Горлиця» та «Ой,
пливи, вінок» - у своїй твор-
чості артисти вдало
поєднують сучасний танець
з елементами народного,
що й придає їх постановкам
отой самий шарм і непов-
торність. Однією з родзинок
вечора, безумовно, став і
виступ зірочки «Шарму»

валентини акуліч з танцем белліденс «Східна
зоря».

варто відзначити, що ансамбль не зупи-
няється у розвитку: свого часу він був започат-
кований як виключно дівочий колектив, але з
часом його склад розширився та посилився і
представниками сильної статі, що дало новий
поштовх польоту творчої думки хореографа.

Приємним доповненням до номерів хорео-
графічних стали вокальні та музичні у виконанні
Марії Машко, Яни Палишевої, анастасії
Старосельської, влади Дегтярь  та баяніста
Івана Івченка. 

Тож вітальні слова на адресу керівника лізи
Татарченко та колективу, квіти й подарунки
були цілком заслуженими: дивлячись на легкі
злагоджені рухи танцюристів, можна подумати,
що це природній дар, і тільки вони знають,
скільки часу доводиться проводити у репети-
ційному залі та на сцені. Так, хореографія – це
мистецтво старанних людей, вона не прощає
лінощів та недбалості, і зазвичай такі люди в
колективах і не затримуються: залишаються
тільки ті, хто по-справжньому закоханий у
танець і готовий проводити на репетиціях годи-
ни, не рахуючись із власним часом. а саме такі
люди зібралися у «Шармі», тож щиро вітаємо
колектив і керівника з 15-річчям та бажаємо
подальших творчих досягнень і задоволення від
своєї діяльності!�

Олена МОвчан

15 років з «Шармом»

Олена МОвчан

Хореографія – це мистецтво 
старанних людей, 

вона не прощає лінощів 
та недбалості
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традиції

29 квітня – всесвітній день танцю. 29
квітня 1977 року був підписаний наказ про
створення Сумського філіалу Харківського
сільськогосподарського інституту
ім. в.в. Докучаєва, який наразі
всім відомий як Сумський націо-
нальний аграрний університет.

Тож не дивно, що саме 29 квітня 2017 року й
відбувся один з найяскравіших заходів до
40-річного ювілею СнаУ – VII весняний бал. 

все було як на
справжньому дні
народження – вишука-
но вбрані гості, теплі
слова привітань на

адресу ювіляра, величезний свят-
ковий торт зі свічками, музика і,
звісно, ж, танці. Учасниками дій-
ства, крім студентів і викладачів
університету, стали також школярі,
студенти коледжів СнаУ, а також
студенти інших вишів нашого міста
та учасники хобі-класу аСБТ «Свей»
і випускники ансамблю:
майже 250 осіб стали того
вечора гостями на цьому
ювілеї. 

Цікавинкою цьогорічно-
го балу стало символічне
дерево побажань – кожен
міг написати на зеленому
листочку свої побажання
університету і прикріпити
його до гілок дерева, тож
наприкінці заходу воно вже
рясно зеленіло. «нам дуже
приємно було читати такі
теплі й щирі слова приві-
тань, побажань та вдячно-
сті», –зізнаються організа-
тори свята. 

але найголовніша фішка кожно-
го балу – це, звісно, ж танці. Тож
розпочався він урочистим полоне-
зом дебютантів – наймолодших
гостей балу, учасників дитячої
групи «Свейчики» ансамблю сучас-
ного бального танцю «Свей». І
впродовж всього вечора веселі
жартівливі польки змінювалися
витонченими вальсами, танго і
фокстротами. а щоб виглядати на
паркеті блискуче й впевнено, учас-
ники балу відвідували майстер-
класи, які щорічно перед балом
проводить керівник аСБТ «Свей»
Юрій Сергеєв. 

веселощі, жарти,
пос мішки, квіти, буто -
нь єрки, фраки, вишука-
ні зачіски, приголом-
шливі сукні і прекрас-
ний настрій кожного,
хто того вечора мав
щастя бути у цьому
прекрасному залі, –
таким став наш бал,
таким запам’ятається
його учасникам 40-й
день народження СнаУ.

«Це вже не перший
бал СнаУ, який ми від-
відуємо, – кажуть сту-

денти анна і Юрій, – і кожного разу
наш бал стає чимось незвичайним і
незабутнім. Організатори завжди
намагаються придумати щось
новеньке, якусь фішку, але при
цьому вже існують свої традиції, які
нам дуже подобаються. Однією з
таких традицій є виконання на
початку балу вальсу «Зустріч», який
ми дуже любимо».

Своїми враженнями поділилися
також і студенти Юлія і Максим: «Ми
на балу вперше, і нам ДУЖе подо-
бається! Ми старанно готувалися –
ходили на майстер-класи, продума-
ли наряди, щоб було видно, що ми
– пара. вітаємо СнаУ з днем народ-

ження і бажаємо, щоб все задумане здій-
снювалось! а ще бажаємо рідному універси-
тету багато-багато абітурієнтів у новому
навчальному році!»

За традицією, обрали Принца та
Принцесу балу: ними стали юні танцюристи-
«свейчики» Ігор Глупак та Олександра
Іваненко. а титули Короля та Королеви
весняного балу – 2017 носитимуть студенти
факультету економіки і менеджменту
Олександр Кондратенко (хобі-клас аСБТ
«Свей») та анна Гапонюк (аСБТ «Свей»).

а детальний фоторепортаж з місця події
ви можете переглянути за посиланням
vk.com/snau_bal та на офіційному сайті

Сумського наУ sau.sumy.ua у
розділі «Фотогалерея».

Кажуть, що красиво від-
почивати – то ціле мистецт-
во, і той, хто вміє це робити
вишукано, креативно й зі
смаком, і до роботи ставить-
ся так само «з вогником», і
результати праці таких
людей зазвичай вражають
високими показниками. І це
сповна підтверджується в
Сумському національному
аграрному університеті, який
на сьогодні є визнаним в
Україні й за кордоном осе-
редком науки та навчання, а
завдяки таким масштабним
заходам, як наш Весняний
бал, – ще й яскравим куль-
турним центром�

Олена МОвчан

Happy birthday, SNAU!
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Майже 250 осіб
стали гостями свята

Цікавинкою цьогорічного балу 
стало символічне дерево побажань –
кожен міг написати на зеленому 
листочку свої побажання університету

Традиція проведення балів та світських раутів бере початок у далекому минулому, в епоху прекрасних
дам і галантних кавалерів. Потім на певний час вона була забута: громадянам пропонувалися інші форми
проведення дозвілля, більш демократичні й сучасні. Але хіба на дискотеці можеш уявити себе принце-
сою? Ну, хіба що принцесою, яка таємно, на один вечір, втекла з батьківського палацу, щоб сходити «в
народ»… ;) Тож про те, щоб потрапити на справжній бал, залишалося тільки мріяти, або, як варіант, зби-
рати кошти на поїздку до Відня, столиці Австрії, де традиція проведення Віденських балів живе століття-
ми. У сучасній Україні перший Віденський бал провели у 2005 році, до речі, ми стали першими на
пострадянських теренах, хто наважився організувати й провести такий грандіозний захід за всіма євро-
пейськими канонами.
І вже у 2009 році бал вперше був організований і в Сумському національному аграрному університеті.
Захід так полюбився його учасникам, що відтоді він проводиться щорічно, і, за словами очевидців, яким
пощастило бувати на балах в СНАУ, це настільки прекрасно, що, коли він закінчується, його учасники вже
починають мріяти про наступний :) «А організатори відразу починають наступний бал готувати, – відкри-
ває секрет проректор з науково-педагогічної та навчальної роботи Валерій Жмайлов, – адже провести на
належному рівні такий масштабний і грандіозний захід – то серйозна задача, і для цього потрібно багато
часу, зусиль, ідей і злагодженої роботи всієї команди».


